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Tolmács Község Önkormányzata Képviselő-testületének 
 

3/2009. számú 
 

J E G Y ZŐK Ö N Y V E  
 
Készült: 2009. február 23-án 1800 órai kezdettel megtartott rendkívüli képviselő-testületi ülésről 

Ülés helye: Tolmács Község Önkormányzat tárgyalóterme, 2657 Tolmács, Sport u. 1. 

Az ülés vezetője: Hajnis Ferenc polgármester 

Jelen vannak: Hajnis Ferenc    polgármester  
 Balázs János Ferenc   alpolgármester 
 Csehek József  képviselő 
 Dávid Imre  képviselő  
 Dudás Gergely   képviselő 
 Hámori Imréné  képviselő 
 Féjáné Záhorszki Mária  képviselő  
 Loksa János  képviselő 
 Torma Andrea  körjegyző 
 
Meghívottként vett részt:  Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
    Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
    Kaszásné Kovács Gabriella pedagógus 
    Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
 
Hajnis Ferenc polgármester: 
Köszönti a megjelent képviselőket és a meghívott vendégeket. Megállapítja, hogy a 8 fő képviselő-testületi 
tagból 8 fő jelen van, így az ülés határozatképes és azt megnyitja. 
Javasolja, hogy a jegyzőkönyv hitelesítője Dávid Imre képviselő és Loksa János képviselő legyen. A 
javaslatot a Képviselő-testület egyhangúlag elfogadta. 
 
A napirendekre vonatkozó egyéb javaslat nem volt. A Képviselő-testület – egyhangúlag elfogadva – az 
alábbi napirendi pontot tárgyalja: 
 
Napirend Előterjesztő 

 
1. Tájékoztatás az egyházi fenntartású általános iskoláról Hajnis Ferenc  
 polgármester 
 
 
 

1. Napirend Tájékoztatás az egyházi fenntartású általános iskoláról 
 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Az előző képviselő-testületi ülésen úgy döntött a képviselő-testület, hogy elvi szinten szándékunkban áll, 
hogy Tolmácson az alsós, 1-4. évfolyamos általános iskola egyházi fenntartású iskola legyen. Ezzel 
kapcsolatban felhatalmazást kaptam a testülettől, hogy minél több információt szerezzek be, vegyem fel a 
kapcsolatot a váci Egyházmegye illetékeseivel. Ez alapján tárgyaltam, és meghívtam az ülésünkre 
Gyombolai Gyulát a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referensét, hogy tájékoztassa a képviselőket és 
a pedagógusokat a katolikus iskolával kapcsolatban. Átadom a szót Gyombolai Úrnak, és felkérem a 
tájékoztatásra. 
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Gyombolai Gyula, a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Tisztelettel köszöntöm a polgármester urat, a képviselő-testületet és a megjelent kollegákat. Érkezett egy 
megkeresés a Püspök Atyához oktatás ügyében, most Őt képviselem, abban bízva, hogy Tolmács – jelenleg 
két összevont osztállyal működő tagiskolája – a jövőben a most alapítandó Borsosberényi Katolikus iskola 
tagiskolája lesz. 1948-ig az iskolák 80%-a egyházi fenntartású intézmény volt, melyet az egyház a hatalmas 
vagyonából – földek, stb. – tartotta fönn. 1948. után ezeket a földeket államosították, és az iskolákat is 
úgynevezett állami iskolákká tették. Amikor megtörtént a rendszerváltás, az állam tárgyalásokat folytatott a 
katolikus egyházzal, és a többi egyházzal is, és kiderült, hogy ha a magyar állam visszaadná az 
egyházaknak azt az ingatlan vagyont, amit annak idején kisajátított, teljesen ellehetetlenülne. Ezért az a 
döntés született, hogy először a nagyobb egyházak, később a kisebb egyházak is iskolákat létesíthetnek. A 
Vatikántól kapott felhatalmazással a katolikus egyház egyoldalúan is dönthet úgy, hogy adott településen 
iskolát létesít, nem kell az önkormányzat nyilatkozata ehhez. Jelen pillanatban Borsosberényben ez fog 
történni, a katolikus egyház iskolát fog alapítani, amely nem jogutódja a borsosberényi iskolának. Az iskola 
fenntartását két forrásból tudjuk fedezni, az egyik a gyerekek után járó állami normatíva, ami ugyanúgy jár 
az Egyháznak is, mint bármely közoktatású intézménynek. Ez a támogatás kb. 55%-át fedezi a valós 
költségeknek. A másik forrás egy úgynevezett egyházi kiegészítő normatíva. Ezen kívül természetesen 
vannak különböző adománygyűjtések az egyházi iskolák javára, tehát ebből is történik ezeknek az 
iskoláknak a fenntartása. A váci egyházmegye 15 intézményt tartott fenn eddig, most úgy néz ki, hogy 
jövőre 18 lesz. Ezek óvoda, általános iskola és szakiskola szinten vannak. Az intézményeink fenntartója 
minden esetben az illetékes egyházmegyének az orbináriusa. Ez a furcsa szó vezetőt jelent, és ez nálunk 
Beér Miklós megyés püspök úr. De mivel mindenhez ő sem érthet, így ezt a jogot átadta az Egyházmegyei 
Katolikus Iskolák Főhatóságának, aminek én vagyok az oktatási igazgatója. Gyakorlatilag mi vagyunk, 
akik az iskolák létesítésével, fenntartásával kapcsolatos szakmai részével foglalkozunk. Az egyházi iskola 
létesítésének akkor van értelme, ha a település döntő többsége ezt kívánja, hiszen ez egy ideológiailag 
elkötelezett intézmény, ami annyit jelent, hogy például hittant tanulni kötelező minden gyermeknek. Azt 
nem köti ki, hogy kötelező templomba járni, de hittant kell tanulnia és azzal az erkölcsösséggel azonosulnia 
kell, ami a tízparancsolatban elő van írva. A tanárokkal szemben is van egy ilyen kitétel, van egy etikai 
kódex, ebben rögzítve van, hogy a pedagógusnak – aki ilyen intézményben tanít – mi az, amit vállalnia 
kell. Ez egy erkölcsi magatartás, amely megfelel az egyház normáinak. Az a kolléga, aki ezt nem tudja 
teljesíteni, az ne vállaljon állást egyházi iskolában. Tehát a tanároknak nem kötelező vallásosnak lenni, ha 
betartja az etikai kódexben leírtakat, és elfogadja, hogy hittant is tanítunk az iskolában, minden további 
nélkül taníthat. Kérjük a szülőket is, hogy vállalják fel, hogy a hittan kötelező óra a gyerekeknek. A tanítás 
szempontjából ugyanazok az előírások vonatkoznak ránk is, mint bármely más általános iskolára, a helyi 
tantervnek is meg kell lennie. A foglalkoztatásban van még különbség, nálunk a munka törvénykönyv 
szerint vannak alkalmazva a pedagógusok. De a szabadság és az illetményrendszer ugyanúgy működik, 
mint a közalkalmazottaknál, és igazából nagy különbség nincs. Kicsit kevesebb végkielégítés jár, a 
felmentés egy kicsit máshogy alakul, de például a jubileumi jutalmat mi is kifizetjük. Fontos dolgokban 
nincs különbség. 
Mivel nem jogutódok vagyunk, a pedagógusoknak nem kötelező átjönni, eldönthetik, hogy hol folytatják a 
munkájukat, de szívesen vesszük, ha maradnak. 
Azt hiszem, első lépésben ennyit szerettem volna elmondani. A kérdéseikre szívesen válaszolok. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Kiegészítésként elmondom, hogy miért is történt ez a megkeresés. A rétsági iskolai társulásban felmerültek 
némi problémák. Úgy néz ki, hogy „feleslegesnek” bizonyulunk Rétság számára, több olyan kijelentés is 
elhangzott képviselő szájából, hogy „minek nekünk Tolmács és Bánk?”, de mindez nem csak az iskolával 
kapcsolatban, hanem az orvosi ellátás kapcsán is. Most lehetőség van arra, hogy a borsosberényi egyházi 
iskola tagintézményévé váljunk.  
 
Balázs János Ferenc alpolgármester 
Önök elég sok pedagógust foglalkoztatnak, hiszen a váci egyházmegye elég nagy. Azt szeretném 
kérdezni, hogy van-e kollektív szerződésük, ami ad egy kis védelmet a pedagógusok számára? A 
munka törvénykönyve alapján egy egyénre szabott munkaszerződés jön létre. A kollektív 
szerződésben részletesebben meg van fogalmazva, hogy milyen jogaik és kötelezettségeik vannak a 
munkavállalóknak. 
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Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Nincs kollektív szerződés, de nem rossz ötlet, hiszen védené a munkavállalót. Viszont van etikai 
kódex, amit lehet tanulmányozni, ez egy magatartás modellt ír le. 
 
Hámori Imréné képviselő 
Én úgy hallottam, hogy például jubileumi jutalom nincs az egyházi iskolákban, de Ön most azt 
mondta, hogy van. Le van ez szabályozva, hogy mikor kapják, vagy csak nyugdíjba menés előtt 
kapnak? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Nem vagyunk kötelezve arra, hogy adjuk, de eddig még mindig kifizettük a jubileumi juttatásokat. A 
pedagógusaink megkapják a különböző plusz juttatásokat is, mint például a szakkönyv vásárlás, és a 
munkavégzéssel kapcsolatos illetmény kiegészítés. Nem kötelező adni a 13. havi illetményt és a 
jubileumi juttatást, de megkapják az alkalmazottainak. Azt azért tudnia kell annak, aki nálunk munkát 
vállal, hogy ezek a juttatások a fenntartó döntésén múlnak, a fenntartó dönt, hogy adja-e, vagy sem. 
Nem kötelező adni, de azt is tudni kell, hogy érdekünkben áll megtartani a jól bevált pedagógusainkat, 
tehát megkapnak minden nem kötelező juttatást is. Nem érdekünk, hogy rosszabbul járjanak, mint a 
közalkalmazottak. Egy pedagógusnak mintát kell mutatni a gyerekeknek, ez az, amire egy katolikus 
iskolában szükség van.  
 
Hámori Imréné képviselő 
Szeretném még megkérdezni a helyettesítés és a túlóra rendjét. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A helyettesítés és a túlóra megint csak törvényi kötelezettség. Ez nem adható, hanem kötelezően jár. 
Aki túlmunkát végez, annak ki kell fizetni, ez nálunk is így működik. 
 
Hámori Imréné képviselő 
Köszönöm szépen a választ. Azért kérdeztem ezeket, mert a pedagógusok rettegnek, hogy kevesebb 
bérért kell dolgozniuk, ha úgy döntenek, hogy a katolikus iskolában szeretnének tanítani. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Most viszont úgy hallom, hogy a közszférában van olyan a helyzet, hogy nincs aki helyettesítsen, és 
hazaküldik a gyerekeket. Bizony az iskoláktól elvonják a támogatásokat, és nincs miből kifizetni a 
helyettesítést és a túlórákat. Jelen pillanatban az egyházi szférát biztonságosabbnak tartom, mint a 
közszférát. A katolikus iskolák a települések összefogásával működőképesek, és természetesen az 
adományok is hozzájárulnak ehhez. 
 
Hámori Imréné képviselő 
Az intézmény javára minden évben szervezünk két jótékonysági bált. Az idén már jóval kevesebb 
bevételünk volt, mint az előző években. Mi lesz, ha az egyházi iskolákat sem tudják már a hívek 
kellően támogatni? Hiszen az adományozók is pénzből élnek, ami egyre kevesebb, és ki tudja mi lesz 
1-2 év múlva. Nem lehet erre alapozni. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Mi osztjuk szét az intézményeink között az állami és egyéb pénzeket. Azt tudom, ha az állam már nem 
tud miből adni, nem csak nekünk kell bezárni, hanem a közszférában működő intézményeknek is. Én 
nem akarom Tolmács községre erőltetni az egyházi iskolát, hiszen ez nem kis kiadás lesz nekünk, mert 
nem mindegy, hogy 15 gyerek jár alsó tagozatba, vagy 25 gyerek jár egy osztályba. Mi segíteni 
szeretnénk, de mindenkinek tudnia kell, hogy 15 gyerekért nagyon ráfizetéses működtetni egy iskolát. 
 
Balázs János Ferenc alpolgármester 
Igen, a kormány a közoktatásból szeretne még további milliárdokat kivonni. 
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Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Az önkormányzatok tapasztalhatják a saját bőrükön, hogy egyre több pénzt kell hozzárakniuk az 
állami támogatáshoz. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető szót kért, a polgármester megadta a szót. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Félreértés ne essék, nekem nem az egyházi iskola ellen van kifogásom. Szeretném jelezni a 
képviselőknek, hogy nem csak erről a 17 gyerekről van szó, hanem akik a rétsági felső tagozatban 
tanulnak. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Sőt, még az óvodába járókról is! 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Tulajdonképpen minden gyerekről. Nem csak az alsós gyerekekről kell dönteni. A rétsági testület 
elfogadta már az intézménytársulás költségvetését. Jelen voltam az ülésen, és védtem a tagintézményt. 
Van egy olyan gyanúm, hogy Rétság több hozzájárulást szeretne kérni Tolmácstól és Bánktól, és ha 
nem adja meg a testület, akkor felbontják a társulást, és nem csak alsó tagozat nem lesz, de a felsősök 
is más intézményt kereshetnek. Pedig én mindenhol elmondom, hogy Rétságnak ebből a társulásból 
vesztesége nem származik. Már több képviselő el is fogadta, belátta, hogy a tagintézmény nem 
veszteséges. Más községekből is vannak bejáró diákok a rétsági iskolában, nem csak Tolmácsról és 
Bánkról. Ha nem lennének bejárók, akkor csak egy osztályt kellene indítani, nem volna szükség két 
ötödik, hatodik, hetedik osztályra, ez biztos. Lehet, hogy a testület azt fogja mondani, hogy az 
intézmény nem fogad más községből diákot. Kevesebb osztályt indíttat, elküldhet kb. három 
pedagógus, akiknek a bérét megspórolják. Szerintem erre készülnek. Ha iskolát vált a testület, erre fel 
kell készíteni a szülőket is. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Mi van akkor, ha a rétsági testület valóban megszűnteti a társulást? Bezárhatjuk az alsó tagozatunkat! Ezért 
szeretném az egyházi iskolát, mert biztosabbnak, stabilabbnak látom. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Rétságon elfogadásra került a társulás költségvetése, belátták, hogy nem fizetnek rá a tagiskolára. 
Szerintem nem bontják fel a társulási megállapodást. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Mi van akkor, ha két hét múlva mégis azt mondják, hogy felbontják a társulás? Tolmácson nem lesz iskola, 
és mindenki viheti, ahová tudja a 6 éves gyerekét. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Ha Tolmács kiválik a társulásból, nem biztos, hogy a rétsági iskola fogadja majd a felső tagozatosokat. Ezt 
mérlegelni kell. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Mi nem szeretnénk felbontani a rétsági társulási megállapodást, csak a tagintézmény fenntartásáról van szó. 
De ha most, amikor lehetőségünk van arra, hogy társuljunk egy másik – egyházi – iskolához, szerintem 
meg kell tennünk, mert nem tudjuk, hogy Rétság mikor bontja velünk fel a társulást. Ha megteszik, nem 
lesz iskola Tolmácson, és nekünk nem ez a célunk. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A Püspök Atya döntött úgy, hogy Borsosberényben egyházi iskolát létesítünk, mivel több környékbeli 
településről is jól megközelíthető, így a vallásos szülők ide tudják iskolába járatni a gyermekeiket. Vannak 
olyan előnyei az egyházi iskolának, ami az állami iskolának nincs meg. A tolmácsi gyerekeket is tárt 
karokkal várják a borsosberényi iskolába, egy elkötelezett, jó pedagógus csapattal. A szülőnek szabad 
iskolaválasztási lehetősége van, oda viszi a gyerekét, ahová szeretné. A balassagyarmati iskolánkba 52 
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településről járnak gyermekek. Az egyház évtizedekben gondolkodik ilyen téren. Ezt mérlegelnie kell a 
képviselő-testületnek. 
Az önkormányzatnak feladatellátási kötelezettsége van. Ennek a kötelezettségnek eleget tehet 
iskolatársulással, vagy egy szerződéskötéssel is. Ezt Borsosberénnyel is megkötheti. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Nem kötelező nekünk állami szervvel intézményi társulást fenntartani, megtehetjük egyházival is? 
 
Torma Andrea körjegyző 
Nem. Biztosítanunk kell egy állami intézményt, ahol kötelezően felveszik a tolmácsi gyermeket. Ha van 
olyan szülő, akik nem fogadják el az egyházi ideológiát a gyermekeiknek, - akár csak egy gyermekről is 
lehet szó - biztosítanunk kell egy olyan állami-önkormányzati iskolát, ahová ideológiától függetlenül 
kötelezően felveszik. Erre szolgál az intézményi társulás. Kell, hogy társulási megállapodásunk legyen 
valamely oktatási intézménnyel, és a hagyományokat tekintve erre a rátsági általános iskola a 
legmegfelelőbb. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Biztosan talál egy intézményt az önkormányzat, aki ezt fel tudja vállalni. 
 
Hámori Imréné képviselő 
A tolmácsi szülők nem szívesen utaztatják a gyermekeiket. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Ezt a képviselő-testületnek kell határozatban eldönteni, és a döntésünket fel is kell vállalni. 
 
Hámori Imréné képviselő 
De a szülők véleménye a legfontosabb. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Természetesen meg is kérdezzük erről a szülőket. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Én még nem láttam olyan szülőt, aki azt szeretné, hogy ne legyen iskola egy községben. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Nekünk azt kell eldöntenünk, hogy melyik lehetőség a biztosabb. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Állami iskolát is kell biztosítani az egyházi mellé, hiszen nem biztos, hogy minden szülőnek tetszik az 
egyházi intézmény. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Ha Rétság nem akarja fogadni a gyerekeinket, már Romhány is felajánlotta a segítségét. 
 
Dudás Gergely képviselő 
Meg is fordíthatjuk a kérdést. Aki nem akarja állami iskolába járatni a gyerekét, annak biztosítjuk az 
egyházi iskola lehetőségét. Mióta az 50-es években államosították az iskolákat, el lehet mondani, hogy ez a 
világ fejre állt. Nem Mikulás nap van, hanem télapó ünnepség, nem Karácsony van, hanem fenyő ünnepség 
stb. Nem szabad a gyerektől megtagadni az a lehetőséget, hogy olyat is megtanuljon, amit az állami 
iskolában nem tanítanak. Én támogatom az egyházi iskolát. Én református vallású vagyok, de a 
gyerekeimet katolikusnak neveltük a feleségemmel. Az egyik fiam nem vallásos lányt vett feleségül, aztán 
ő is megkeresztelkedett, elsőáldozott, bérmálkozott, tehát vallásos ember lett belőle. Ezzel csak azt akarom 
mondani, hogy a menyem gyerekkorában nem dönthetett arról, hogy milyen beállítottságú iskolába 
szeretne járni. Szerintem a jelenlegi oktatási rendszer lassan el fog jutni oda, hogy megbukik. Nem szabad 
megtagadni a gyerektől egy egyházi iskola lehetőségét, aztán ha felnő, eldönti, hogy merre megy tovább. 
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Hámori Imréné képviselő 
Szeretném a tolmácsi nevelőtestület nevében elmondani, hogy évek óta a mi intézményünkben is a 
„mennyből az angyal” zeng, és sorolhatnám a többi vallásos éneket is, és karácsonyt tartunk. A tolmácsi 
óvodában és iskolában ez a helyzet, amit Dudás Gergely képviselő társam felvázolt, nem áll fenn. A hittan 
oktatás pedig mindig is jelen volt az iskolánkban. A templomban évek óta hangversenyeket szervezünk. Ha 
olyan lenne a közösségünk, mint amilyenről az előbb szó volt, el sem mennénk a gyerekekkel a templomba 
énekelni.  
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Szerintem Dudás Gergely nem a mostani helyzetre gondolt. 
 
Dudás Gergely képviselő 
Valóban nem. 
 
Loksa János képviselő 
Nem gondolom azt, hogy csak az egyházi iskola lehet jó. Vannak jó állami iskolák is. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Igen, és most nem is ebben kell eldöntenünk. Én félek attól, – ha a dolog gazdasági oldalát nézem - hogy az 
állami iskolák be fognak „csődölni”, míg az egyházi iskolák fenntartására van anyagi háttér. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Mi általában a lakosság katolikus többsége által megszavazva alapítunk iskolát. Úgy tudom – döntő 
többségben - Tolmácson is katolikus emberek élnek. Lehetőséget kell biztosítani számukra. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Tervezem, hogy összehívunk egy szülői értekezletet, melyre meghívom a képviselő-testület tagjait, a 
borsosberényi polgármester urat és a nógrádsipeki polgármester urat, – náluk már 2007-től egyházi iskola 
működik - valamint az óvodás és iskolás szülőket. Mondják el a véleményüket, a szülők is kérdezhetnek, és 
ha olyan döntés születik a szülők által, hogy egyházi iskolánk legyen, és a testület is így dönt, akkor 
meglátjuk Rétság hogyan reagál erre a döntésre. Ráérünk akkor foglalkozni azzal a problémával, hogy 
fogadják-e a felső tagozatos gyerekeinket, vagy sem. Szerintem várjuk meg a döntést. Még ne 
gondolkozzunk azon, hogy ha nem fogadnak, merre induljunk. Rétságnak is érdeke a társulás fenntartása, 
nem is biztos, hogy felmondanák. 
 
Dudás Gergely képviselő 
Valóban a szülő döntése a legfontosabb, hiszen ő akarja a gyerekét taníttatni, a mi döntésünknek igazodni 
kell a szülők döntéséhez. 
 
Féjáné Záhorszki Mária képviselő 
Szerintem a szülők többsége az egyházi iskola mellett fog dönteni, hiszen jó híre van. A heti két hittanórán 
rosszat nem tanul a gyerek. 
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus szót kért, a polgármester megadta a szót. 
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
Mi most jelenleg az Apáczai kiadó könyveiből tanítunk. Ezt továbbra is használhatjuk? Mennyire 
maradhatnak a kialakított szokásaink? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A helyi pedagógiai programok ugyanúgy megvannak nálunk is.  
 
Balázs János Ferenc alpolgármester 
A fenntartónak van ebbe beleszólása? 
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Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A fenntartónak nincs beleszólása. Az intézmény vezetője a felelős ezért, és a nevelőtestület. A pedagógus 
dönti el, hogy milyen tankönyv családból szeretne oktatni, hiszen ehhez van meg a különböző szemléltető 
eszköze is. 
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
Az óraszám hogyan fog változni? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A hittan óra nem vesz el más tantárgyaktól időt, ezzel megnő az órakeret. 
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
Éppen most álltunk át egy újfajta oktatási rendre, az iskolaotthonos oktatásra, amit már a gyerekek is 
megszokták. Nem lenne jó, ha ismét módosítani kellene rajta. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Nem kellene változtatni szerintem semmin, az iskolaotthonos oktatás nagyon jó. 
 
Kaszásné Kovács Gabriella pedagógus szót kért, a polgármester megadta a szót. 
 
Kaszásné Kovács Gabriella pedagógus  
Így, hárman visszük most a tagintézményt a tagintézmény vezetővel együtt. Ha egyházi iskola lesz, akkor 
csak ketten maradunk? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Nem maradnak ketten. Két osztályra általában mindenhol három ember van. Ugyanúgy lesz a berényi 
iskola tagintézménye, mint most a rétságié. 
 
Kaszásné Kovács Gabriella pedagógus  
Én Gyes mellett dolgozom, mert a gyermekem tartós beteg, és 10 éves koráig kapom a Gyest. Mi lesz 
velem? Mint Gyes-en lévő, nekem a rétsági iskolában kell maradnom főállásban, hiszen nem mondhatnak 
fel nekem, és még a szabadságomat sem vettem ki. 
 
Torma Andrea körjegyző 
A szabadság rendezését felajánlottuk az átszervezéskor, és azt most is le tudjuk rendezni. A munkavállaló, 
vagyis a köztisztviselő felmondhat Gyes alatt, csak a munkáltató részéről nem lehet felbontani a 
jogviszonyt. 
 
Kaszásné Kovács Gabriella pedagógus  
Tulajdonképpen azt szeretném kérdezni, hogy én óraadóként lehetek-e foglalkoztatva az egyházi 
iskolában? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Nem én leszek ennek az intézménynek az igazgatója. Erre most nem adhatok biztos választ. A mindenkori 
munkáltató dönti el. Egyet tudok megígérni: úgy fogjuk megoldani az átállást, hogy az a helyi közösségnek 
a legjobb legyen, és csak a szükséges esetekben legyen csere, és az is mindig emberségesen történjen. 
Mindig a munkavállalót védve, eleve nem megyek olyan dologba bele, hogy a munkavállaló rosszul járjon. 
Különben nincs jogi akadálya, hogy Gyes mellett óraadóként foglalkoztassunk valaki. 
 
Hámori Imréné képviselő 
Úgy tudom, hogy a Gyes mellett napi 8 órát dolgozhat. 
 
Kaszásné Kovács Gabriella pedagógus  
Azt szeretném még kérdezni, hogy milyen plusz kötelezettségekkel járna ránk nézve, ha átvenne minket az 
egyházi intézmény? 
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Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Például a köszönés és a reggeli ima. De az lesz a legjobb, ha átadom az etikai kódexet, abban minden le van 
írva. Annyit még, hogy az évnyitó és az évzáró ünnepségeket is misével kezdjük a templomban, és utána 
megyünk át az iskolába, és természetesen az egyházi ünnepekkor is szentmisén veszünk részt. De az 
ünnepek vasárnap vannak, így az iskolát közvetlenül nem érinti.  
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
Ha egyházi iskolává alakulunk át, mi, pedagógusok kitől kérhetünk segítséget? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Természetes a tagintézmény vezetőjétől és a borsosberényi intézmény vezetőjétől ugyan úgy, mint most 
Rétságtól. A tagintézmény vezetőnek természetesen többször kell felvenni a kapcsolatot az intézmény 
vezetőjével, hiszen ő helyettesi posztot tölt be. 
 
Balázs János Ferenc alpolgármester 
Azt szeretném kérdezni, hogy a tagintézményre ráhúzható ugyan az a döntés, amit a székhelyen hoznak, 
vagy teljesen önálló döntéseket hozhatnak a tolmácsi iskolában? Gondolok itt a reggeli misével történő 
kezdésre. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A helyi tanterv egységes az anyaintézményben és a tagintézményben is. Ennek ellenére tartalmazhat olyat, 
hogy a tolmácsi tagintézményben nem háromszor mennek egy nap templomba, hanem egyszer. De lehet 
kihelyezett osztályként is működtetni a tolmácsi iskolát, ebben az esetben mindent egységesen kell csinálni. 
 
Balázs János Ferenc alpolgármester 
Még azt szeretném kérni, ha elmondaná a tanulók egy napját. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Reggelről ima, heti két hittanóra, a hitoktatóval többször elmennek a templomba. Ezen kívül talán többször 
vehetnek részt különböző versenyeken. Nagy hangsúlyt helyezünk a szülők együttműködésére. Kérjük is a 
hitoktatóktól, hogy a szülőkkel szoros kapcsolatot tartsanak fenn, és így a szülők be lesznek vonva az 
iskolai nevelésbe. Magyarország 2/3-da katolikusnak vallja magát, Tolmácson ez az arány szerintem 
nagyobb. Vállaljuk ezt fel, és vállalják fel a szülők is. A nógrádsipeki polgármester úr el tudja mondani, 
hogyan alakult át az iskolájuk, és utána egy kicsit a falu is. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Ezért szeretném meghívni a polgármester urat a szülői értekezletre. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
De az a javaslatom, hogy nem csak az alsó tagozatos szülőket kell összehívni, hanem a felsősök szüleit is. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Ezt én is így gondoltam. Közben felmerült az is, hogy falugyűlést lehetne összehívni e téma megbeszélése 
céljából. A szülőknek – óvodás, alsó és felső tagozatos - kimennének a meghívók, pluszban még 
kiplakátolnánk a faluban, és bárki jöhet, aki szeretné hallani az intézményváltással kapcsolatos 
megbeszélést, tájékoztatást. Javaslom: március 9. hétfői nap 18.00 órára hívjuk össze a falugyűlést. 
 
A képviselő-testület egyhangúlag egyetértett a polgármester javaslatával. 
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
Nálunk az állami iskolákban az alsó tagozatban nem osztályzás van, hanem szöveges értékelés, amit nem 
igazán tartok jó rendszernek. Az egyházi iskolában ez hogy működik? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Ugyan így. Sajnos ezt törvény írja elő, és mi sem tudjuk ez alól felmenteni az iskoláinkat. 
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Balázs János Ferenc alpolgármester 
Ha létrejön a társulás és a katolikus iskola, lehet, hogy a környékből ide íratják be a katolikus szülők a 
gyerekeket 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Ez meglehet, hiszen Nógrádsipeken is így történt. Megvádoltak minket még azzal is, hogy az állami 
iskolából „elcsábítjuk” a gyerekeket. 
 
Hámori Imréné képviselő 
A nógrádsipeki iskola a balassagyarmati iskola tagintézménye? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Nem, teljesen önálló intézmény. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Már jelezte két nem tolmácsi család is, hogy ha egyházi iskolánk lesz, ide íratja be a gyermekét. A 
szülőknek elsősorban azt kell mérlegelni, hogy milyen erkölcsi normák alapján szeretnék taníttatni a 
gyermekeiket. A másik mérlegelési lehetőség pedig az, hogy a településen tudna maradni az iskola. 
 
Loksa János képviselő 
A nyelvoktatás marad a régiben? 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Ebbe nem fogunk bele szólni. Fontosnak tartjuk a nyelvoktatást. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Jelenleg angolul tanulnak a gyerekek. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Az nagyon jó! 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Nógrádsipeken hogy oldották meg a pedagógus ellátottságot? Az egy kis iskola, és kellenek szaktanárok is. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
Annyiból szerencsénk van, hogy miséken is ki tudjuk hirdetni, ha egy állásra felvétel van. Nem tudom, 
hogy más iskolákban hogy van ez, de nálam stócban állnak az önéletrajzok. 100%-os ellátottságunk van 
pedagógusból Nógrádsipeken is. Tehát itt is meg fogjuk oldani. 
 
Hajnis Ferenc polgármester 
Nem akarom lejáratni a rétsági iskolát, de több szülő is panaszkodott nekem, hogy a tolmácsi gyerekeket 
osztályzás szempontjából bizonyos tanárok megkülönböztetik. Gyengébb jegyet adnak a tolmácsi 
gyereknek. A szülők el is mentek az igazgatóhoz. Gondolom, ilyen az egyházi iskolában nem fordulhat elő. 
 
Belovai Gabriella tagintézmény vezető 
Helyes, hogy az igazgatóhoz fordultak, de én azt gondolom, hogy nem ez a viselkedés jellemzi a pedagógus 
társaimat. 
 
Szikoráné Tóth Anna pedagógus 
A gyerekek körében is egyre gyakoribb a laza viselkedés, nehéz a pedagógusok munkája is, főleg a 
fegyelmezés. Ha nem kellene annyit fegyelmezni, több energiánk maradna a minőségi munkára. 
 
Balázs János Ferenc alpolgármester 
Ma már szinte trend és divat, hogy a pedagógusokat fenyegetik, bántalmazzák a szülők. Ez nagyon 
szomorú. 
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Loksa János képviselő 
Én is Rétságra jártam iskolába, de a mi időnkben még nem mertünk szemtelenkedni a tanárral. 
 
Gyombolai Gyula a Váci Katolikus Egyházmegye oktatási referense 
A fegyelmezéssel és a szülőkkel való kapcsolatra szeretnék reagálni. Körülbelül a nyolcvanas évek végéig 
egy pedagógusnak megvolt tekintélye. Utána kezdték el ezt a hivatást úgy előadni, mintha ehhez mindenki 
értene. Az egyházi fenntartású iskola támaszkodik az egyházra is, és bevonja a szülőket is a nevelésbe. Az 
viszont nem vonatkozik az egyházi iskolára, hogy egy gyereket nem tanácsolhat el. Bizony, azt a 
rendetlenkedő gyermeket, aki már kimerített minden figyelmeztetést, elbocsátjuk az iskolából, ezzel is 
megtartva a fegyelmet. 
Még azt szeretném elmondatni, hogy az épület az önkormányzat tulajdonában maradna, de az egyház kéri a 
használatba adást. 
 
 
 
További napirendi pont és hozzászólás, kérdés, vélemény nem volt, a polgármester megköszönte a 
megjelentek közreműködését, és a rendkívüli képviselő-testületi ülést bezárta. 

. 
 

K.m.f. 
 
 
 Hajnis Ferenc  Torma Andrea 
 polgármester körjegyző 
 
 
A jegyzőkönyv hiteles. 
 
 
 
 
 Dávid Imre Loksa János 
 képviselő  képviselő 


